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از تاريخ عبرت بگيريد!
سعدالله زارعي در روزنامه كيهان نوشت: در 
روزهاي پاياني سال 1382 كه شش ماه پس 
از اشغال افغانستان، عراق نيز به اشغال نظامي 
امريكا درآمد و مقامات سياسي و نظامي امريكا و انگليس اشاره اي هم 
به جمهوري اسلامي داش��تند و از ايران مي خواستند تا مسير عزت و 
استقلال خود را پس از 25 سال مجاهدت تغيير داده و سيادت غرب را 
بر منطقه بپذي��رد و مثل بقيه كش��ورها، كاري به كار سياس��ت هاي 
تجاوزطلبانه و فزون خواهانه آنان نداشته باشد، دو نظريه در ايران پديد 
آمد، يك نظريه از س��وي كساني مطرح ش��د كه منطق خود را با واژه 
»عقلانيت« توضيح مي دادند و مدعي بودند عقلانيت حكم مي كند براي 
حفظ كش��ور و حفظ نظام از سياست هاي حساس��يت زايي كه باعث 
ناراحتي غرب مي شود، دست برداريم. آنان معتقد بودند ما توان مقابله 
با امريكا را نداريم و رهبري جريان مخالف امريكا در دنيا، هزينه اي دارد 
كه ما قادر به تأمين آن نيس��تيم. از س��وي ديگر ما با اقدامات خود در 
منطقه، ممكن اس��ت بتوانيم بعد از دادن تلف��ات و هزينه ها بزنگاه و 
نقطه اي را به دست آوريم، اما قادر به حفظ آن نبوده و در نهايت به خود 

و ديگران- مثلًا حزب الله لبنان- آسيب مي زنيم. 
بعضي هم مدعي بودند امريكاي مهاجم در واقع گاوي خشمگين است كه 
اگر ما به شاخ آن آويختيم، در نهايت هلاك مي شويم و اين در حالي است 
كه اين گاو پستان هم دارد و ما مي توانيم به جاي شاخ به پستان آن نزديك 
شده و از شير آن استفاده كنيم. آنان براي اثبات نظريه خود به مالزي زمان 
اول نخس��ت وزيري »ماهاتير محمد« اش��اره مي كردند و مي گفتند او 
معقولانه به جاي آويختن به شاخ اين گاو به پستان آن نزديك شده و دارد 
بهره خود را مي برد چرا ما اين كار را نكني��م. اين جريان با حمله امريكا 
به عراق تلاش زيادي كردند تا نظام را وادار به دادن »امتيازات ويژه« به 
امريكا و انگليس كنند. در اين ميان 127 نماينده مجلس- ششم- شوراي 
اسلامي طي نامه سرگش��اده اي خطاب به رهبر معظم انقلاب اسلامي، 
ايشان را به »واقع نگري« فراخواندند. آنچه ذكر شد در واقع تفسير يك 
واقعه نبود تا قابل مناقشه باشد، حقيقتي بيان شد كه هر نظاره گري آن را 
تأييد مي كند. حالا اين ماجرا را بگذاريد كنار داعيه اي كه اين روزها درباره 
صلح با دشمن مطرح مي شود و متأسفانه با اهانت به ساحت امام مظلوم 
ما حضرت حسن بن علي )ع(، آن را »شيوه اي حسني« معرفي مي نمايند 
و حال آنكه اين فراخوان صلح در واقع فراخوان ترس��وهايي است كه در 

شرايط قدرت نظام، دعوت به تسليم مي نمايند!
........................................................................................................................

 لغو واقعی تحريم هاي تسليحاتي
با ارسال سلاح برای متحدان

محمدباقر اديب در روزنامه وطن امروز 
نوشت: امروز محدوديت هاي مرتبط با 
صادرات و واردات تسليحات متعارف 
كه در قطعنامه 2231 عليه ايران وضع شده بود، پايان مي يابد. دولت 
آقاي روحاني سخت در تلاش است از اين موضوع يك دستاورد بزرگ 
براي خود بسازد؛ با اين هدف كه ش��ايد بتواند شكست هايي را كه اين 
روزها در اداره كشور به آن مبتلا ش��ده و مردم را به دشواري انداخته 

است، كمي تخفيف دهد. 
اكنون ك��ه محدوديت هاي تس��ليحاتي قطعنام��ه 2231 روي كاغذ 
برداشته مي شود، مهم ترين خطر اين است كه درباره ارزش اين موضوع 
از جانب دولت چنان اغراق ش��ود كه همه فراموش كنند وظيفه اصلي 
برجام برداشتن تحريم هاي اقتصادي بوده است، نه لغو محدوديت هاي 
صادرات و واردات سلاح متعارف. اين هم شبيه همان ادعايي است كه 
مي گفت درست است برجام تحريم ها را لغو نكرده، اما ماندن ايران در آن 
به انزواي دولت ترامپ انجاميده است)!( آقاي روحاني كه صاحب اصلي 
آن ادعاست، مايل نبود به جزئيات اين بحث ورود كند؛ چراكه در صورت 
ادامه بحث خيلي زود آشكار مي ش��د اولاً هدف برجام لغو تحريم هاي 
اقتصادي بوده نه منزوي كردن امريكا و ثانياً همان چيزي هم كه دولت 
انزواي امريكا مي خواند، در واقع تقس��يم كاري است براي نگه داشتن 
خشك و خالي ايران در برجام و دلخوش نگاه داشتن دولت آقاي روحاني 
به ايستادگي ظاهري اروپا جلوي امريكا و پوشيده نگه داشتن همكاري 

عميق آن با امريكا در اجراي تحريم هاي اقتصادي عليه ايران. 
بي دس��تاورد بودن برج��ام باعث ش��ده دول��ت عم��داً در ارزش لغو 
محدوديت هاي تس��ليحاتي اغراق كند تا بتواند لااق��ل از اين منظر از 
مطلوبيت برجام دفاع ك��رده و براي آن »كارنامه س��ازي« كند. ايران 
سال هاست هر سلاحي را كه نياز داشته باش��د، مي سازد و صرف نظر 
از اينكه در حوزه تس��ليحات متعارف با تحريمي مواجه است يا نه، اگر 
طرف هاي فروش��نده به لحاظ راهبردي و ژئوپلتيك مشكلي نداشته 
باشند، س��لاح هاي راهبردي هم مي خرد. در واقع اساس��اً صادرات و 
واردات سلاح هاي متعارف توسط ايران به تنها چيزي كه مربوط نيست، 
تحريم هاي 1747 يا محدوديت هاي 2231 است و از اين منظر مي توان 
گفت در عمل اتفاق مهمي رخ نداده است. ملاك اصلي در عمل براي 
اينكه شكس��ت امريكا در اين حوزه تبديل به يك موفقيت براي ايران 
شود اين است كه ببينيم آيا ارسال قانوني محموله هاي سلاح متعارف از 

سوي ايران براي متحدانش از اين پس تسهيل خواهد شد يا نه؟ 
........................................................................................................................

استفاده ابزاري از صلح امام حسن)ع(
روزنامه صبح نو نوش��ت: به نظر مي  رس��د نوسان 
تصميم گيري ه��ا در دولت تا اندازه زيادي ش��بيه 
فاصله ميان دع��وت روحاني به ناس��زاگويي عليه 
واش��نگتن تا دعوت به مذاكره با واشنگتن با ارائه تفس��ير وارونه از صلح 
امام حسن)ع( باشد. اين ميزان از نوس��ان، نشانه  اي جدي از سردرگمي و 
آشفتگي در دستگاه تصميم گير اجرايي است كه برخلاف خواسته جامعه، 
تمايلي به ياري  گرفتن از ساير نهادها و اصلاح رويه هاي نادرست ندارد و با 
استدلال   هاي نادرست بر ميزان و شدت اصطكاك بين دستگاه ها و اشخاص 
مختلف با دولت مي  افزايد. با اين فرض، گويا ضعف توان اجرايي دولت ريشه 
در انحراف در دستگاه فكري دولت دارد كه همچنان علاج مشكلات كشور 
را خارجي دانسته و به صورت غيرواقع بينانه اقتصاد و امنيت رواني جامعه را 
وابس��ته به تغييرات در س��طح روابط بين الملل مي  داند. گرچه به واسطه 
گستردگي شبكه هاي اجتماعي و اقتصاد جهاني، سياست خارجي بر تمامي 
كشورها تأثير مي  گذارد، اما اين ميزان از وابس��تگي حتماً غيرمنطقي و 
زيان آور است. در تفسير رئيس جمهور از دلايل صلح امام حسن)ع( مي  توان 
به استنباط غيرواقعي و جهت دار از تاريخ اسلام پي برد. توسعه  دادن خيانت 
خواص و اطرافيان امام به اكثريت مردم حتماً منطبق با حقيقت ماجراي 
صلح امام نيست و بيشتر شبيه عملكرد برخي جريان   هاي سياسي براي 
گروگان  گرفتن اقتصاد و معيشت جامعه به منظور مذاكره با امريكاست. 
تعميم دادن اين گزاره كه صلح امام، حاصل آرا و خواست عمومي بوده، دقيقاً 
پوش��اننده زر و زور و تزوير معاوي��ه و غفلت ياران و نزديكان امام اس��ت. 
طرفداران مذاكره كه خود روزگاري منتقد استفاده ابزاري منتقدان شان از 
اصول و متون ديني بودند، اكنون خود به واقع از آن استفاده ابزاري مي  كنند 

و درخت كج  كاشته  شده توسط خود را آبياري مي  كنند. 

88498443سرويس  سیاسي

خرج همزمان دولت از رهبري و صندوق توسعه!
دولت اصرار دارد در برداشت از صندوق توسعه ملي از خود سلب مسئوليت كند

از خبرهايي ك�ه در طول هفت س�ال دولت 
روحاني به كرات ش�نيده ش�ده، درخواست 
دولت وی براي برداش�ت از صندوق توسعه 
ملي ا ست. به بهانه هاي مختلف، رئيس جمهور 
از رهبري درخواس�ت كرده اس�ت كه اجازه 
بدهند دول�ت از صندوق توس�عه ملي پول 
بردارد، چه آنكه برداشت از صندوق توسعه 
ملي يا بايد با اجازه رهب�ري انجام گيرد يا با 
تصويب و اجازه مجلس به دولت باشد. با اين 
حال، دولت روحاني كه در موضوعات مختلف 
نش�ان داده اعتنايي ب�ه نه�اد قانونگذاري 
كش�ور يعني مجلس و همكاري با خانه ملت 
ن�دارد، هم�واره ب�ا درخواس�ت از رهبري، 
اين مس�ير را براي خود هموار كرده اس�ت. 
واكنش رهب�ري به اي�ن درخواس�ت ها هم 
با توجه ب�ه نحوه تعامل ايش�ان با رؤس�اي 
جمهور روشن اس�ت؛ هم منش رهبري و هم 
نگاهي به رفتارهاي ايشان در اينگونه موارد 
نشان مي دهد درخواست هاي رئيس جمهور 
از رهب�ري، به وي�ژه درخواس�ت هاي مالي 
كه ب�ا موض�وع پيگيري ام�ور م�ردم انجام 
مي پذيرد، توسط رهبر انقلاب رد نمي شود. 
محمود واعظي، رئيس دفت��ر رئيس جمهور كه 
البته مدت هاست نحوه مواضع و عملكرد او نشان 
مي دهد كه فراتر از رئيس دفتري، نفر دوم دولت 
روحاني  است، روز شنبه 26 مهر ماه جاري مدعي 
شده كه »درباره اعتباراتي كه از محل صندوق 
توس��عه ملي تخصيص داده مي شود، هر اتفاقي 
كه بيفتد، بر اساس چارچوبي است كه ما خدمت 
رهبري نوش��تيم و بر اس��اس محور و دستورات 
ايشان از اعتبارات اين صندوق استفاده مي شود؛ 
مگر مي شود هر كسي هر كاري كه دلش بخواهد 

انجام دهد؟«
همين اظهارات او باعث ش��د نگاهي به عملكرد 
دولت روحان��ي در مورد صندوق توس��عه ملي 
داش��ته باش��يم. آيا اجازه دادن رهبر انقلاب به 
درخواست هاي برداشت ارزي دولت از صندوق 
توسعه ملي به معناي آن است كه بار كل قضيه 
بر عهده رهبري ا ست؟ و سؤال بعدي آنكه آيا اين 
اجازه، يعني آنكه حض��رت آيت الله خامنه اي بر 
نحوه هزينه كرد اين مبالغ برداشته شده هم به 

شكل جزيي و ريز نظارت دارند؟
    اجازه دادن رهبري امري طبيعي ا ست

آنچنان كه گفتيم منش رهبري باز گذاش��تن 
دست رؤساي جمهور و كمك به آنها و تسهيل 
امورش��ان براي انجام خدمات بيش��تر به مردم 
است. ايش��ان بارها گفته اند كه رياست اجرايي 
كشور كار س��خت و دش��واري ا س��ت كه بايد 
همه در اين مس��ير ب��ه دولت كم��ك كنند. از 
س��ويي وقتي رئيس جمه��ور به رهب��ري نامه 
مي نويس��د كه مي خواهيم به مردم س��يل زده 
كمك كنيم يا مشكل فاضلاب مردم فلان شهر 
را حل كني��م، ولي پول نداري��م و اجازه بدهيد 
از صندوق توس��عه برداريم، رهبري چه جوابي 
باي��د بدهند؟ نمي ش��ود كه بگويند ن��ه، من با 
برداشت ارز از صندوق توس��عه براي كمك به 
حل مش��كل مردم مخالف هس��تم! لذاست كه 
درخواس��ت هاي رئيس جمهور از رهبري براي 
برداش��ت از صندوق، همواره با موافقت ايشان 
مواجه ش��ده اس��ت. البته ما در اين گزارش از 
واژه درخواست اس��تفاده مي كنيم، تعبير خود 
رهبري براي اين نامه ها و درخواس��ت » اصرار 
و التماس« است. به راس��تي وقتي دولت براي 
برداشت از صندوق توس��عه به رهبري التماس 

مي كند، رهبري چه بايد بكنند؟ خصوصاً كه پاي 
سيل زده ها، زلزله زدگان و آسيب ديدگان از كرونا 

و فاضلاب اهواز و چه و چه در ميان است. 
    رهبري در مورد نسبت خود و صندوق 

توسعه چه نظري دارند؟
حضرت آيت الله خامنه اي خ��ود به صراحت و 
علني نسبت ميان خود و دولت و صندوق توسعه 
را روشن فرموده اند. ايشان 28آبان98در ديدار 
فعالان اقتص��ادی گفته اند ك��ه »اين صندوق 
توسعه ملي كه ش��ما ملاحظه مي كنيد، اصلًا 
براي اين به وجود آمد. ]كاهش وابس��تگي به 
نفت[ معناي صندوق توس��عه ملي اين اس��ت 
كه هر س��الي چند درصد از درآمد نفت را ما از 
اختيار دستگاه هاي مصرف كننده خارج كنيم، 
بگذاريم در يك صندوقي؛ البته آن صندوق هم 
دست دولت اس��ت، منتها مصرف آن صندوق، 
ديگر مصرف در امور جاري نيست؛ ]قرار بود[ 
همينطور دائم، به تدريج زياد بشود كه امسال 
اگر قرار بود به همان ترتيب قانوني پيش برود، 
بايد ح��دود 35درصد از درآم��د نفت مي رفت 
داخل صندوق توسعه، منتها دولتي ها در همه 
دوره ها - نه فقط دولت كنوني- س��رِ قضاياي 
مختلف مي آيند اصرار مي كنند كه ]برداش��ت 
كنند[؛ قانوني هم نيست؛ چون قانوني نيست، 
به بن��ده مراجعه مي كنند؛ اگ��ر قانوني بود كه 
بر مي داش��تند؛ چون قانوني نيست براي اينكه 
يك جوري درس��ت بش��ود، به بن��ده مراجعه 
مي كنن��د و اص��رار و التماس كه اين مش��كل 
است و ش��ما اجازه بدهيد ما مثلًا فلان مقدار 
از صندوق توس��عه برداريم. متأسفانه صندوق 
توسعه كم اثر ش��ده، كم خاصيت ش��ده. بنده 
هم گفته ام وقتي شخص رئيس جمهور به من 

بنويسد كه اين ضرورت است، اضطراري است، 
من قبول مي كنم، من موافقت مي كنم كه اين 
كار انجام بگيرد. البته صندوق دست خود دولت 
اس��ت؛ رئيس��ش را هم دولتي ه��ا مي گذارند؛ 
اداره اش هم دست آنهاس��ت، دست ما نيست، 
منتها اجازه برداش��ت در اين شكلِ غيرقانوني 
را حقير بايستي متحمل بش��وم و اجازه اش را 

بنده بايد بدهم.«
    نمك خوري و نمكدان شكني دولت!

دولت درخواس��ت هاي خود را در اين زمينه 
با كليد واژه »كس��ب اجازه از رهبري« قبل از 
تصميم گيري رهبر انقلاب علني و رسانه اي 
مي كند. اين علني كردن يك موج رس��انه اي 
ايجاد مي كند كه دولت ت��لاش و اراده براي 
حل مشكل مردم دارد، اما پول ندارد و دريافت 
پول هم منوط به اجازه رهبري ا س��ت. كار به 
همين جا ه��م ختم نمي ش��ود و حتي بعضاً 
ديده ش��ده – از جمله در ماجراي كرونا كه 
مابي��ن درخواس��ت روحان��ي و پذيرش آن 
توس��ط رهبري 11 روز فاصله بود – خواص 
و نمايندگان و فعالان سياس��ي حامي دولت 
مصاحبه مي كنند يا يادداش��ت مي نويسند و 
توييت مي زنند و انتقاد مي كنن��د كه چرا با 
درخواست رئيس جمهور براي برداشت پول 
به منظور كمك به مردم موافقت نشده است. 
اين روال كه مس��ئوليت را بر دوش ولي فقيه 
بيندازيم، خصوصاً براي اويي كه پش��ت پرده 
در حال اصرار و التماس است، خارج از تقواي 
سياس��ي اس��ت؛ بي انصاف��ي و ناجوانمردي 
هم اس��ت و به قول آن ضرب المثل قديمي، 

نمك خوري و نمكدان شكني  است. 
از س��ويي دول��ت با فرافكني مش��غول س��لب 
مس��ئوليت از خ��ود اس��ت. هم��واره به ج��اي 
درخواست از مجلس، به رهبري نامه مي نويسد 
و بعد ه��م تا اعتراض��ي به نحوه خ��رج كرد ارز 
برداشتي از صندوق توس��عه مي شود، مي گويد 
طبق دستورات رهبري خرج مي كنيم! در واقع 
دولت همزم��ان هم از اعتب��ارات ارزي صندوق 
توسعه برداشت مي كند و هم از اعتبارات عرضي 

و آبرويي رهبر انقلاب!
دولت بايد مسئوليت پذير باشد؛ اول در برداشت 
از صندوق و به محض ايجاد اولين نياز غيرمترقبه 
كشور به اعتبارات مالي، چشم به صندوق توسعه 
نداشته باشد. اين مسئوليت پذيري بايد تا حدي 
باش��د كه دولت خود را در م��ورد دولت بعدي 
و مي��زان اعتبارات باقي گذاش��ته ب��راي دولت 
آينده هم مسئول بداند. از سويي دولت موظف 
به واريز پول به صندوق توس��عه است كه ميزان 
آن در دولت هاي گذشته 30 درصد بوده و دولت 
روحاني به آن عمل نكرده است و در اين بخش 
هم مسئوليت پذير نبوده است. در مورد سوم هم 
دولت در پذيرش مسئوليت برداشت از صندوق 
توس��عه، بي مس��ئوليتي كرده و آن را بر عهده 
ديگري مي اندازد.  حداقل اخلاق را رعايت كنيد 
كه جايزه فرپلي )بازي جوانمردانه در فوتبال( را 

كسب كنيد!

کبری  آسوپار
   گزارش

   مجلس

رئيس مجل�س ش�وراي اس�لامي با تش�ريح ش�رايط س�خت 
معيشتي مردم اظهار داش�ت: آنچه تحمل اين فشار را سخت تر 
مي كن�د، س�وءمديريت ها، بي خيالي ه�ا و بي توجهي ه�اي 

ملموسي اس�ت كه باعث ش�ده مردم احس�اس بي پناهي كنند. 
به گزارش فارس، محمدباقر قاليباف در نطق پيش از  دستور خود 
در نشست روز گذشته مجلس با تبريك فرارسيدن ماه ربيع الاول 
گفت: در ماه هاي محرم و صفر ملت ما در سراس��ر كشور شكوه و 
عظمت عزاداري و اشك بر مصائب خاندان كرامت را با رعايت كامل 
ضوابط بهداشتي لازم نشان دادند. ان شاءالله عزاداري مردم ايران 
مورد قبول درگاه حق قرار گيرد. رئيس مجلس شوراي اسلامي با 
اشاره به سفر هفته گذش��ته خود به استان سيستان و بلوچستان 
اظهار داشت: در اين س��فر كه با همراهي رؤساي كميسيون هاي 
عمران و كشاورزي و نماينده كميسيون صنايع و معادن انجام شد، 
در جاي جاي استان محروميت گس��ترده مردم مشهود بود. وي 
ادامه داد: تأسف آورتر اين است كه اين محروميت ها با وجود منابع 
فراوان و بي نظيري كه اين استان را تبديل به گنجي پنهان كرده، 

اتفاق افتاده است. 
قاليباف خاطر نشان كرد: گراني هاي افسارگسيخته در بيشتر كالاهاي 
ضروري و موردنياز مسئله امروز همه مردم اس��ت. اين روزها توفيق 
داشتم درد دل ها و مطالبات مردم چه در سيستان و بلوچستان و چه در 
حاشيه مراسم عزاداري ها بشنوم. حرف اصلي مردم يك چيز بود، آنها 

نجيبانه مي گفتند كه شما را به خدا فكري براي گراني ها بكنيد. 
رئيس مجلس شوراي اسلامي اظهار داشت: اين يك واقعيت تلخ است 
كه ركوردش��كني هاي نگران كننده قيمت ارز و گراني لجام گسيخته 
زندگي را بر مردم سخت كرده است. امروز يك كارگر براي تأمين هزينه 
زندگي خود مجبور است هر ماه يكي از اقلام سبد مصرف خانوار خود 
را حذف كند. وي افزود: امروز حقوق بسياري از كارگران و معلمان ما 
اين اجازه را به آنها نمي دهد كه سبد خريد خود را پر كنند و مجبورند با 
خريد چند قلم كالاي ضروري زندگي خود را بچرخانند. قاليباف خاطر 
نشان كرد: كارگران روزمزدي هستند كه با خودشان محاسبه مي                                   كنند 
اگر يك وعده غذا كمتر مصرف كنند، مي توانند شب با دست پرتر به 

منزل بروند و كمتر شرمنده فرزندان خود شوند. 
   سوءمديريت تحمل فشار را سخت تر كرده است

رئيس مجلس شوراي اسلامي اظهار داش��ت: آنچه تحمل اين فشار 
را سخت تر مي كند، س��وءمديريت ها، بي خيالي ها و بي توجهي هاي 
ملموسي است كه باعث شده مردم احساس بي پناهي كنند. حضرت 

علي)ع( فرموده اند: »الله، الله از وضعيت محرومان و بي پناهان«

وي افزود: امروز هر مس��ئولي در هر جايگاهي كه هس��ت، فراتر 
از مس��ئوليت اداري خود بايد هر آنچه از دستش برمي آيد، براي 
كنترل گراني ها و تأمي��ن نيازهاي ضروري مردم ب��ه كار گيرد. 
حداقل كاري كه امروز يك مسئول مي تواند انجام دهد، اين است 
كه در كنار مردم باشد تا آنها احس��اس بي پناهي نكنند و تحمل 

سختي زندگي براي آنها را ساده تر كند. 
   تمام كشور بايد براي كاهش فشار بر مردم

دست به كار شوند
قاليباف خاطر نش��ان كرد: امروز همه بايد بدانند كه بگومگوهاي 
سياسي براي مردم نان و آب نخواهد ش��د. بايد از منابع موجود به 
سرعت و با فوريت براي تأمين نيازهاي ضروري مردم استفاده كنيم 
و تمام كشور با هر گرايش و سمت و سويي كه هستند براي كاهش 

فشاري كه بر مردم وارد مي آيد، دست به كار شوند. 
رئيس مجلس شوراي اسلامي اظهار داش��ت: مشكل اصلي ما نه 
نبود و كمبود منابع است و نه نبود ايده كارشناسي شده در جهت 
رفع دشواري هاي معيشتي، بلكه مشكل اصلي ما تمركز نداشتن 
تصميم گيران روي مسائل روزمره زندگي مردم، سوءمديريت در 
اجراي درس��ت تصميمات و در نهايت نداشتن اراده واقعي و مؤثر 

براي حل مسائل است. 
وي افزود: هر آنچه حواس قانون گذاران و سياست گذاران و مجريان را از 
سفره و معيشت مردم پرت كند، امروز حواشي زائد و بي فايده و گزافه اي 
است و هر مسئول چه مدير اجرايي باشد و چه نماينده مجلس نبايد بر 

طبل اختلافات بي حاصل بكوبد. 
قاليباف خاطر نشان كرد: از اين لحظه روزه كار و تلاش بگيريم و 
هر آنچه را جز كار كه براي تقويت و معيش��ت مردم است به ديوار 
بكوبيم. كشور ما زماني قوي مي شود كه كودك پابرهنه سيستاني 

قوي شده باشد. كشور ما زماني قدرتمند است كه زن محروم بلوچ 
قدرتمند شده باشد. ما زماني قوي هستيم كه در هرمزگان دختر 
و پسري از تحصيل محروم نباشد و تك تك كارگران خوزستاني 

قوي شده باشند. 
رئيس مجلس شوراي اسلامي اظهار داشت: كشور ما زماني قوي خواهد 
شد كه سبد خريد كارگر، معلم و پرستار ايراني پر شده باشد و كسي با 

حسرت به قفسه هاي گوشت و مرغ مغازه ها نگاه نكند. 
وي افزود: ظرفيت هاي اجرايي در اختيار مجلس شوراي اسلامي 
نيس��ت و وظيفه مجلس ريل گذاري و نظارت اس��ت، اما مجلس 
يازدهم در كنار اصلاحات ساختاري و مبنايي مانند اصلاح ساختار 
بودجه و قانون گذاري براي ايجاد زيرس��اخت مناسب براي بهبود 
اقتصاد كش��ور تلاش مي كند با اس��تفاده از ظرفيت هاي نظارتي 
خود، با پيگيري و جلس��ات متع��دد با وزرا و مدي��ران اجرايي در 
عرصه كنترل قيم��ت ارز و بهبود معيش��ت و اقتصاد مردم تلاش 
كند. قاليباف اضافه كرد: همچنين براي جلوگيري از كوچك شدن 
سفره مردم در كوتاه مدت نيز در تلاش است با برخي طرح ها نظير 
حمايت معيشتي براي تأمين كالاهاي اساسي، فشارهاي وارده بر 

مردم را جبران كند. 
رئيس مجلس ش��وراي اسلامي اظهار داش��ت: امروز زمان انقضاي 
محدوديت هاي تس��ليحاتي مق��رر در قطعنامه 2231 اس��ت. اين 
موضوع بدون شك يك شكست قابل توجه براي دولت كم خرد امريكا 
و رئيس جمهور پرادعا اما ناتوان و منزوي آن است كه با وجود اقدام 
غيرقانوني در جهت مكانيسم اس��نپ بك با واكنش جامعه جهاني 

مواجه شد و نتوانست در اين مسئله خللي وارد كند. 
وي ادامه داد: اما تبديل اين شكست امريكا به يك دستاورد راهبردي 
براي ملت ايران چيزي نيست كه فقط با سخنراني اتفاق بيفتد، بلكه 
بايد گام هاي مهمي در واكنش متناسب و بازدارنده در قبال فشارهاي 

بيشتر امريكا و همچنين خريد و فروش سلاح انجام پذيرد. 
قاليباف خاطر نشان كرد: ما روزهاي مهمي را در پيش داريم. لازمه عبور 
موفق از اين مسير حركت دقيق پشت سر رهبر معظم انقلاب اسلامي، 
ايستادن در كنار مردم و تلاش همه جانبه براي تسهيل وضعيت آنها و 

رصد مداوم دشمن و طراحي متقابل در مقابل توطئه هاي آنهاست. 
رئيس مجلس شوراي اسلامي در پايان گفت: مسئولي كه متولي حل 
مسائل مردم است، نبايد با آدرس غلط باعث اختلاف درون جامعه 
شود و طمع دشمن را براي تحريم بيشتر مردم ايران برانگيزد، بلكه 
با برنامه ريزي، تلاش، جديت و ب��ا اطمينان به وعده هاي الهي، حل 

مسائل مردم را به صورت ملموس دنبال كند.

رئيس مجلس شوراي اسلامي:

بگومگوهايسياسيبرايمردمنانوآبنميشود

جانشين وزير دفاع:
 در توليد »جنگنده كوثر« 

به موفقيت هاي عالي رسيده ايم 
در تولي�د جنگنده بمب افكن بوم�ي كوثر ب�ه موفقيت هاي عالي 
دست يافته ايم و مردم در دهه مبارك فجر خبرهاي بسيار خوبي 

را خواهند شنيد. 
به گزارش مهر، س��ردار قاس��م تقي زاده، جانش��ين وزير دفاع و پشتيباني 
نيروهاي مسلح، با اشاره به نامگذاري سال جاري با عنوان »جهش توليد« از 
سوي مقام معظم رهبري و اقدامات صورت گرفته در وزارت دفاع براي تحقق 
اين خواست فرماندهي كل قوا گفت: در وزارت دفاع اقدامات بسياري خوبي را 
در راستاي تحقق جهش توليد انجام داديم. وي برنامه ريزي در جهت توسعه 
توليد صنايع موشكي را يكي از مهم ترين راهبردهاي وزارت دفاع براي تحقق 
شعار س��ال اعلام كرد و افزود: به صورت گسترده اقدامات بسيار مجدانه اي 
در توسعه صنايع موش��كي و به خصوص براي موشك هاي دقيق و نقطه زن 
انجام داده ايم. جانش��ين وزير دفاع درباره اقدامات اي��ن وزارتخانه در حوزه 
موشك هاي كروز نيز گفت: اقدامات مجموعه صنعت دفاعي كشور در عرصه 
موشك هاي كروز نيز بسيار فاخر بوده است و اين مسير همچنان ادامه دارد. 
سردار تقي زاده تصريح كرد: در عرصه دريا و پدافند هوايي نيز خوشبختانه 
اقدامات بسيار قابل توجه و خوبي انجام شده است؛ البته اين روند جهشي در 
عرصه توليد تجهيزات دفاعي در ديگر حوزه ها نيز به همين شكل است و در 
توليد جنگنده بمب افكن بومي كوثر نيز به موفقيت هاي عالي دست يافته ايم 
و اين روند را با جديت و تلاش مضاعف ادامه خواهيم داد و مردم شريف ايران 

در دهه مبارك فجر خبرهاي بسيار خوبي را خواهند شنيد. 
........................................................................................................................

 مجلس يك فوريت طرح حمايت 
از افشاكنندگان فساد را تصويب كرد

نمايندگان مجلس با بررس�ي طرح حمايت از افشاكنندگان فساد به 
صورت يك فوريتي موافقت كردند. 

به گزارش مهر، نمايندگان در جلسه ديروز مجلس شوراي اسلامي با 
تصويب يك فوريت طرح حمايت از افش��اكنندگان فساد با 179 رأي 
موافق، 25 رأي مخالف و 5 رأي ممتنع از مجموع 235 نماينده حاضر 

در مجلس شوراي اسلامي موافقت كردند. 
روح الله نجابت، نماينده مردم شيراز در مجلس در تشريح ضرورت تصويب 
دوفوريت طرح حمايت از افشاكنندگان فساد گفت: در ارديبهشت سال 
80 مقام معظم رهبري در فرمان 8 ماده اي به سران قوا درباره مبارزه با 
مفاسد اقتصادي فرمودند: »خشكانيدن ريشه فساد مالي و اقتصادي و 
عمل قاطع و گره گشا مستلزم اقدام همه جانبه به وسيله قواي سه گانه به 
ويژه قوه مجريه و قوه قضائيه اس��ت، بديهي است كه نقش قوه مقننه در 

وضع قوانين موجب تسهيل راهكارهاي قانوني است«. 
وي افزود: معظم له در خرداد سال 83 در ديدار با نمايندگان مجلس 
گله و بيان كردند »آن روزي كه من مس��ئله مبارزه با فساد را گفتم، 
توقع داش��تم مجلس سينه س��پر كند و در اين مس��ير حركت كند، 
اما متأسفانه اينطور نش��د«. نجابت با بيان اينكه هر چند قوه قضائيه 
تاكنون كارهاي مناسبي در زمينه مبارزه با فساد انجام داده و سازمان 
بازرسي، س��امانه اي در اين زمينه راه اندازي كرده است، اما نمي توان 
با سامانه و دستورالعمل با فس��اد مبارزه كرد، افزود: در صورتي كه از 
افشاكنندگان فساد حمايت مالي شود، مردم براي گزارش تخلف هاي 

مالي تشويق مي شوند. 
وي با بيان اينكه در تدوين طرح حمايت مالي از افشاكنندگان فساد از 
ظرفيت مركز پژوهش ها و معاونت قوانين مجلس اس��تفاده شده است، 

گفت: يكي از ابزارهاي مبارزه با فساد جلب مشاركت مردم است. 
........................................................................................................................

 رحيمي جهان آبادي 
با انتقاد از عدم انتفاع ايران از برجام:

گفتاردرماني اروپايي ها دردي را دوا نمي كند
ي�ك عض�و كميس�يون امني�ت مل�ي و سياس�ت خارج�ي مجلس 
ب�ا انتق�اد از گفتاردرمان�ي اروپايي ه�ا ب�ر اي�ن نكت�ه تأكي�د ك�رد 
كه آنه�ا تنها ب�ه دنب�ال اي�ن هس�تند بگويند برج�ام زنده اس�ت، 
ب�دون اينك�ه مناف�ع م�ا را در ش�رايط فعل�ي ب�رآورده كنن�د. 
به گزارش خبرگ��زاري خانه ملت، جليل رحيمي جهان آبادي با اش��اره به 
سخنراني وزير امور خارجه آلمان براي مجمع عمومي سازمان ملل درباره 

برجام، گفت: اروپايي ها همچنان به گفتاردرماني روي آورده اند. 
وي افزود: واقعيت امر اين است كه برجام قراردادي چندجانبه بود كه 
به نفع جهان، اروپا و امنيت منطقه خليج فارس ب��ود و حقوق ايران را 
تا حدودي تأمين كرده بود. نماينده مردم تربت ج��ام، تايباد، باخرز و 
صالح آباد در مجلس ش��وراي اس��لامي ادامه داد: با توجه به دخالت و 
شيطنت امريكايي ها اين قرارداد چندجانبه بين المللي زمينگير شد و 
اجرايي نشده و جمهوري اسلامي هم تعهدات خود را در برجام كاهش 
داد. وي با اش��اره به صحبت هاي آلمان ها ادامه داد: اينكه اروپايي ها با 
گفتاردرماني و صرفاً با صحبت ك��ردن مي خواهند بگويند برجام زنده 
اس��ت و تعهدات برجام بر عهده اي��ران اس��ت، دردي را دوا نمي كند. 
رحيمي جهان آبادي مطرح كرد: دوران افول امريكايي ها سال هاس��ت 
شروع ش��ده اما آنها هنوز متوجه نش��ده اند و تصور مي كنند همچنان 

تصميم گير اصلي نظام بين المللي هستند. 
اين نماينده مردم در مجلس يازدهم با بيان اينكه اروپايي ها قابل اعتماد 
نيستند و خط مش��ي مس��تقلي ندارند، تأكيد كرد: اروپايي هاي در قبال 
برجام تعهدات مال��ي دارند، اگر اي��ن تعهدات مال��ي را در قالب برجام و 
توافقاتي كه ب��ا ايران كردند، اجراي��ي كنند، از آنجا ك��ه هنوز به صورت 
كامل فسخ اين قرارداد به لحاظ بين الملل اعلام نشده است، قابليت اجرا 
براي عرضه دارد و الزام آور و تعهدآور است. عضو كميسيون امنيت ملي و 
سياست خارجي مجلس با بيان اينكه طرف هاي معاهده بايد به تعهدات 
خود عمل كنند، تصريح كرد: با توجه به اينكه فسخ اين قرارداد به لحاظ 
بين المللي اعلام نشده است، طرف های معاهده بايد به تعهدات خود عمل 
كنند، اينكه انتظار داشته باشند ايران به تعهدات خود عمل كند اما ساير 
طرف هاي معاهده هيچ تعهدي را اجرايي نكنند و صرفاً بخواهند با حرف 
و گفتاردرماني اين تعهدات را بيان كنن��د، راه به جايي نمي برد و تأثيري 

هم در روند برجام ندارد.


